
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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W) koRT E sc HET s

N Ë D ER DU IT S E

SPRAAKKONST,

Waar in , op eene zeer korte en beknópte

wyze, niet alleen de waare Gronden van de Né

derduitſe Taale worden aangeweezen , maar

ook, inzonderheid, de waare Eigenſchap der

Naambuigingen, (‘Declinatien,) en der

Tydvoegingen, (Conjugatien,) wor

den voorgeſteld, en met duide

lyke , en voor elk bevat

baare , . Voorbeelden

beveſtigd,

D O . O R

jf A N van B E L L E.

*

Te Haarlem Gedrukt, by Chriſtoph Henrich Bohn, Boek- en

Papier Verkooper, in de Warmmoesſtraat, Anno 1755.
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V A N D EN

D R U IK K E R.

L E E ZE R.
M: Voorzaat, Izaäk vander Vinne , gaf in

den Jaare 1748, in 't licht den KO R

T EN WEGW Y ZE R TER SPE L

S PR A A K- en D I C HT - KU N DE N,

door Jan van Belle in Rym geſchreeven, en hoe

wel men réden heeft , over den goeden -aftrek

daar van voldaan te zyn, heb ik echter veele Men

ſen ontmoet, die zulk een Taalkundige Verhan

deling liever in Onrym, dan in Rym, zouden lee

zen; daarom vervoegde ik my by den Schryver,

die nóg twéé Stukjes in Onrym had liggen ; het

eene dat ik nu uitgeeve , onder den Titel van

Korte Schets der Néderduitſe Spraakkomſt , en

* 2. het



het andere, beſtaande in Vraagen en Antwoorden;

maar het duurde zeer lang, eer ik hem tót het

een óf 't ander kon overhaalen, terwyl hy vrees

de dat deeze Werkjes in Onrym, het Rym-werkje,

et welk hy zeer hoog ſchatte, zouden benadeelen.

Eindelyk beſloot hy; en ſchoon zyn eerſte mee

ning geweeſt was, het laatſtgenoemde eerſt uit te

geeven, gelyk hy by ſlót van het Rymwerkje be

loofde, wierd hy daarin , door raad van vrien

den , die zyne leerlingen geweeſt waaren , ver

anderd, om dat zy betuigden veel meer nut uit

dit kleine Werkje , dan uit grootere van andere

Schryvers over de Néderduitſe Taal gehaald te heb

ben, maar zo als hy naauwlyks begonnen was, dit op

nieuw te overzien, en ter drukperſe gereed te

maaken, wierd hy door een zwaar toeval, niet al

leen buiten ſtaat geſteld, maar, zelf uit dit léven

weggerukt, waarom de verdere naziening door

zyne vrienden heeft moeten geſchieden, die, zo

veel mogelyk, over al zyne eigene Woorden en

Spreekwyzen bewaarende, dit zo goed ten einde

hebben gebragt, als het afſchrift, door hem na

gelaaten, toeliet. * * *

r

In dit Werkje zyn de vólgende Vier Hoofd

deelen verhandeld, ſpreekende H
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Het Eerſte van de Letters, der zelver Klanken,

en Spellingen, - -

Het Tweede van de Spraakdeelen , en der

zelver gebruik.

Het Derde van de Naambuigingen, (Declinatien.)

Het Vierde van de Tydvoegingen , (Conju

gatien. ) -

Welke twee laatſte , te weeten de Naambui

gingen en Tydvoegingen, door den Schryver zo

klaar in alle haare onderſcheidingen worden voor

geſteld, dat by veelen, zig des verſtaande, geoor

deeld word, dat zelf zeer geleerde Lieden het

met vermaak zullen inzien , en de Leerlingen in

alles zo veel klaarheid en opleiding vinden, als

nergens in zulk een klein beſtek word aangetrof

fen, inzonderheid zullen zy de agteraangevoegdeto

Tafel van groote nuttigheid vinden.

Niemand ſtoore zig, dat onze Schryver zig nu

en dan, genoegzaam woordelyk, bediend heeft van

de Verſtandige Aanmerkingen der Taal-Geleerden,

L. 7. Kate , W. Séwet, en A. Moonen; hy droeg

dien Mannen eene groote achting toe, en wy heb

ben naa zyn Overlyden, beſt gedagt , het geen

wy geſchreeven vonden , woordelyk te vólgen;

ook dient tót narigt, dat zyne aanhaalingen uit

L. 7. Kate , zyn uit het Eerſte Deel. -

+ -- Hºr
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Ik heb het in de zelfde grootte (te weeten in

Quarto ) gedrukt, als het Rym-werkje , om

dat het nu bekwaam te zaamen gevoegd kan wor

den , en wat het Stukje belangt , dat in Vraa

en en Antwoorden beſtaat, dat is klein, en ſtaat

y nader gelégenheid, in groot Duodecimo uit te

komen, om voor een School-Boekje te konnen

dienen.

Ondertuſſen wens ik den Leezer welvaart, en

Blyf

U. E. D. W. Dienaar,

C. H. B OH N.
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Eenige DRUKFEILEN, dus te Verbeeteren.

Bladz: Régel ſtaat lees

I 9 Woordoorſprongkonſt, Woord-Oorſprongkonſt.

4. 19 Régelmatige, Régelmaatige.

volgen, vólgen.

6 I4

# CHE CHEE.

29.
-

12 22 in den tweede en derden, (als by Séw:) in de

tweede en derde.
r /

15 33 NAAMLEDEN, NAAMLEDEN.

28 omſtandigheden, omſtandighéden.
-

/ -

16 8 NAAMLEDEKENS, NAAMLEDEKENS.

19 15 uitgaan. uitgaan;

/

2o 9 NAAMLEDEKENS, NAAMLEDEKENS.

1o geſlacht Geſlacht

2.1 I4 tot tót

24 26 Hertoge Hartoge

27 25 dat men alle dat men in alle

48 1 Naambuiging Naambuiginge

48 25 Stort E StorttE

De verdere ongemerkte Drukfeilen gelieve de goed

gunſtige Leezer te verſchoonen.
-

Zie



Zie hier de XXIV Letters

onderſcheiden in Zes Klinkers

A , E , I, O , U , Y.

Zes Tweelédige Médeklinkers, genaamd

Effe , Elle, Emme , Enne , Erre , Eſſe.

En Twaalf Eénlédige JMédeklinkers, die luiden :

Bee, Dee, Gee, CHee, Ha, Jee, Ka, Pee , Tee, Vee, Wee, Zee. -

K O R



Bladz: 1

K OR T E SC H E T S

DE R

N É DE R D U 1 T s E

SP RAA K K ONST,

sEE e Spraakkomſt, (Grammatica,) is de konſt om

Vºweſte Spreeken en Schryven.

& | Jº Dezelve beſtaat in vier onderſcheidendlyke dee

EA gglen, naaml: de Spelkonſt (# de

-

*Woordoorſprongkonſt (Etymologia ;) de Woord

#ingen" (Syntaxis;) en de Maatklankkonſt (Proſo

ia.)

Tót de Néderduitſe Spelkonſt behooren vier-en-twin

tig Letters.

A. B. D. E. F. G. CH. H. I. J. K. L. M. N. O. P. R.

- S. T. U. V. W. Y. Z.

Onder deeze zyn zes Klinkers (Vokaalen) A. E.I. O. U. Y.

De overige zyn alle Medeklinkers (Conſonanten) genaamd,

omdat men ze niet zonder byvoeginge van ééne óf eenige der

Klinkeren kan uitſpreeken : Want die B zegt, zegt Bé; en

Zo voort met alle andere.

De Médeklinkers, aldus gebruikt, worden by ſommigen

Smelt letters (Liquidae) Eand, by eenigen vier, # AI1

-
CI CIl



2,

deren zes en meer in getal geacht, maar alles te onrecht :

Want alle de Médeklinkers kunnen tót Smeltletters gebruikt

worden, het zy in 't voorſt óf in't agterſt eener Letter reepe:

zo ſmelt de B in AminadaBs, de D in iets goeDs, # F in

SFinks, de G in WaGt, de CH in SCHaap, de H intHuis

de J in SJap, de K in elKs, de L in SLyk, de M in SMak, de

N in KNak, de PinSPoor, de R in KReng, de Sin PSalm,

de Tin STaal, de V in 's Vólks, de W in DWang, de Z

in t Zaamen. -

Uit de Klinkers worden Tweeklanken en Drieklankenge

maakt. Een Tweeklank is, wanneer twee byzondere Klin

kers in ééne Lettergreepe, gelyklyk uitgeſproken worden;

als : AE in Waereld, EI in Geit, EU in Beurt, IE in Die,

OE in Koe, OU in Goud, UI in Bui, enz. Een Drieklank

is, wanneer drie byzondere Klinkers in ééne Lettergreepege

lyklyk uitgeſproken worden, als: IEU in Nieuw, OEI in

O€1, enZ. - - - -" .

Uit de Médeklinkers worden Tweemédeklanken, Drie

médeklanken en Viermédeklanken gemaakt. Een Twee

médeklank is, wanneer twee byzondereMédeklinkersin ééne

Lettergreepe gelyklyk uitgeſproken worden als : Groot,

Kwaad, dès gelyks ook de Drie en Vier Médeklanken als:

Spreuk, ſpreeken, ſchrift, ſchryven. "

De Letter A heeft in 't Néderduits tweederleijen klank, als

blykt in de woorden Adam, Barak, Galeas, Hagar, Satan.

De réden hiervan is, dat deeze Letter altyd haaren klank in

't geheel behoud, het zy wanneerze alleen eene Lettergreep

uitmaakt, als in A-dam, het zy wanneerze de laatſte eener

Lettergreepe is, als in Ba-rak, Ga-leas, Ha-gar, Sa-tan :

Maar als er in een zelve lettergreepe een Médeklinker#
- - volgt
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vólgt, verlieſt ze zo veel van haaren klank als in delaatſte let

tergreepen der woorden, Ba-rak, Ga-leas, Hagar, Sa-tan

te zien is, desgelyks ook als er verſcheidene Médeklinkers

naa vólgen.

Wat nu aangaat de Lettergreepen, waarinmen deAvolko

men moet hooren, alſchoon 'er Médeklinkersnaa vólgen, het

gebruik heeft wel meeſt gewild, dat men dan de Averdubbele

en AA ſchryve, als in Gaan, Slaan, Haat, Maagd, enz:

behalven in ſommige woorden die met de dubbele AA hun

nen vereiſten klank zouden miſſen, als Waereld, Paerel, en

eenige andere, waarinmen de AE tot onderſcheidinge kan ge

bruiken, als Waerd (dat waerdig is) en Waard (eenTapper)

Naer (vólgens) en Naar (akelig.) -

Behoudens deeze uitzonderinge zoumen voor eenen alge

meenen Régel, tót gemak onzer Landsgenooten, en zelf

der Vreemdelingen, die onze Taal zoeken te leeren, mogen

ſtellen, dat alle Naamwoorden, die in 't enkelvoudig met

ééne A niet beſtaan kunnen, in 't enkel- en meervoudig met

twee AA behooren geſchreeven te worden, als : Baan,

Baanen; Haan, Haanen; Laan, Laanen; Zwaan, Zwaa

men ; ZDaad, Daaden , Graat, Graaten, Baas , Baazen ;

'ZDwaas, Dwaazen; desgelyks alle Werkwoorden, die in

den tégenwoordigen tyd, den eerſten Perſoon, met ééneA

niet beſtaan kunnen , als : ik Haat, Laat, Praat : altyd

Haaten, Laaten, Praaten enz.. -

Hiertégen in te brengen, dat het béter is in rym te ſchry

ven Daén, Kwaén, Vaér, dan : TDaAn, Kwadn, Vadr;

om dat die woorden in hun geheel zyn: “Daaden, Kwaaden,

Vader, en dat het door wegwerping van de D blykt, dat de

t'zaamentrekking het eerſte gevoeglyker duld dan het laatſte,

*- - - A 2 * * * zulks
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zulks is (behalven het geen W: Sewel hier op zegt) gemak

lyk te beantwoorden : want wat de woorden Daaden,

Kwaaden belangt, daarvan kanmen zeggen, datze, by ver

kortinge, de D en E agterlaaten; gelyk in honderd andere

woorden meer geſchied, en (behoudens eene kleine uitzon

deringe) wel een algemeene Régel van Verkortinge genoemd

mag worden, datmen de D niet alleen, maar de D en E ag

terlaate : als in broén van broeden, broer van broeder, bloén

van bloeden, moér van moeder, ſº, van ſpoeden, voén van

voeden. enz: Daan van Daaden, Kwadn van Kwaaden, maar

Vader is verkort, Vaér ; om dat er in de Lettergreep,

voor de verkorte, maar één Klinker is.

Tót voorſtand van de AE, in plaatſe van de dubbele AA,

by te brengen, datmen voor het woordtje Daar niet alleen

dikwils zegt, maar ook ſchryft, 'er, als ik ben er geweeſt;

hy was er niet, toen ik er kwam, en daaruit te willen be

wyzen dat men Daer en niet Daar behoord te ſchryven,

zulks waare, (behalven het geen W: Séwel hier tégen zegt)

het Régelmatige onzer Taale, zelf om eene geringe onré

gelmaatigheid, als het verkorte 'er, geheel omver te ſmyten:

want dat het verkorte 'er onrégelmaatig is, en derhalven tót

geenen Régel óf bewys van eenigen Régelkan dienen, blykt,

alsmen# Haar in ze verkort, als : Hy

heeft ze dapper doorgeſtreeken, Hy ſprak ze minlyk aan.

Zie nu welk eene fraaije Sluitréden hier uit zou volgen. Het

verkorte deel van eenig woord bewyſt, hoemen het woord in

zyn geheel, moet ſpellen. Ze , is het verkorte deel van 't

Voornaamw: Haar. Ergo: Ze, bewyſt hoemen het voornaamw:

Haar, in zyn geheel moet ſpellen. Ha is 't begin, Z. E. ze

maakt Haze van Haar.

Ieder ziet dat dit gevólg niet doorgaat, want dewyl het

verkorte 'er als vooren gezegd, dan onrégelmaatig is, "#
-
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het ook voor geen vaſten régel aangenomen worden, maar

alleen gebruikt als tót verkortinge, indien er de zin der ré-

gelmaat niet mede gekrenkt word.

Het geen dusver van de A ófAAgezegd is, dient tót eene

grondſtellinge voor nóg drie Klinkers, de E. O en U.

Met AAi ſpeld men Baai, draai, fraai, enz:

Met AAu ſpeld men Blaauw, maauw, gaauw, flaauw.

Ai is in 't Néderduits geheel buiten gebruik, en komtderhalven nooit te paſſe. l

Met B. ſpeld men Bark, Krab, Ebben, Web, Tobben.

C. Behoord uit het Néderduits geheel verbannen te

worden, om dat menze nooit van noode heeft : want als ie

mant de C voorſtaan, en de kragt derzelve beſchryven wil,

zal hy zeggen : dat de C altyd als een K moet uitgeſproken

worden, behalven als er eene E óf I naa vólgt : want dan

heeftze den klank van eene S, óf eſſe. - -

Sommigen ſchryven Cédel, Céder, Cement, Ceremonie,

Citroen, Civet, Cyfer, Cyns, Cyter, kwanſuis om dat die

woorden uit andere taalen ontleend zyn. Maar zouden de

Franſen óf eenige andere Vólken, die de K niet gebruiken,

in woorden, die zy uit het Néderduits ontleend en onder hun

neTaale door't# gewettigd vinden, wel ooit onze K óf

eenige andere Letter bézigen?

Ik ben verzékerd van neen. Waarom dan onze Landsge

nooten bezwaard, het zy met het leeren van andere taalen,

(want zoze weeten moeten óf eenig woord uit eene andere

taale ontleend zy, dienenze alle, óf meeſt alle andere taalen

te kennen) het zy met noodloos tyd verkwiſten tót het lee

3 - ] CIl



ren onderſcheiden, wanneermen de C den klank van de K óf

van de S moetgeeven? Daarmen omtrent het onderſcheid van

de K en S nimmer doolen kan, maar heel ligt omtrent de C:

want, zonder naauwe opmerkinge, zou iemant voor Cédel,

Ketel; voor Ceder, Kédar; voor Civet, Kievit leezen,

en voor Cyns verſtaan de Kyns ( eene plaats in de Zype.)

Dusdaanige, en veelmeer andere zótternyen, zyn de gevólgen

van het gebruiken der C.

CH, zynde eigentlyk de Griekſe X (chi,) en dienvólgens

maar ééne letter, ſchoon twee Merken, is by ons alleen in

gebruik, omdat zy wat ſcherper van klank is dan de G: hierom

zou 't niet kwaalyk voegen, dat menze op den lyſt van ons ge

heele A: B. eene plaats gave naa de G, en niet meer Chi,

maar, als eene Duitſe letter, Duitſe eer aandeede en Chef

noemde, gelyk de G, gé.

- DeCHEnu dient eigentlyk en allermeeſt, om eene Letter

greep te beginnen, minſt, omze te ſluiten: want datze in

ſchaal, ſchade, eigenſchap , gramſchap, ſcheel, ſchool,

ſchram, ſchuit, en honderden diergelyke woorden, in 't

begin der lettergreepen voorkomt, zal niemant betwiſten,

denk ik ; nadienmen bezwaarlyk, óf wel onmogelyk, een

ander begin dan de Médeklinkers, die voor de Klinkers

komen, in de lettergreepen vinden zal... Hierom ſchryf ik
liever: lagchen dan lachgen, maar allerliefſt lachchen : om

dat dit werkwoord, dusdaanig# , in alle gevallen nooit

averechts verſtaan kan worden te behooren tót gelag, dat in

't meervoudig heeft gelagen. Ligchaam is hierom ook béter

dan Lighaam, Lichaam, Lichgaam óf Lichchaam. De CH

(che) kan ook dienen om een onderſcheid te maaken tuſſen

ſommige woorden, als Nóch (Neqûe, Ni, een ontkennend

woordtje) en Nog (Adhuc, Encore, een vermeerderend óf
U11t
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gebrui

uitbreidend woordtje.) Licht (dat ſchynſel geeft) en Ligt

(dat gemaklyk óf niet zwaar is.) Doch (een tzaamenvoegſel)

en dog (een hond.) Maar geenszins voegtze in ag, kragt, zagt,

regt (dat niet krom is) lugt, eis, mens, aards, enz..

D. Dient om te ſpellen Dak, Dam, Dat, Duig, Dyk;

Desgelyks ook in de woorden Daad, Deed, God, Stad, Lid,

Land, omdatmen zegt: 'Daaden, Deeden, Gdden, Stéden,

Léden, Landen, als ook in meeſt alle lydende Deelwoorden,

welker onbepaalende wyze, óf noodzaaklyk eene D vereiſt,

óf nóch D nóch T behoeft enz:.
ar

W: Séwel zegt (bladz: 17) dat de D met eene T getemperd

behoort te worden, om den tweeden en derden perſoon te

betékenen, der werkwoorden, die in de onbepaalende wyze

eene D hebben, als Bidden, Wyden, Leiden enz:. Voorwaar

de eerſte perſoon ſtaat by hem zeerwel op voeten, zo dat de

D in die woorden alleen kan gaan, maar hoe de tweede en

derde# daar in zo zwak zyn, datze deTtót eene kruk

en moeten, is buiten myn boekje en ook buiten réden.

Met E. ſpeld men Bed, het, let, met, net, enz. . .

– EE. – – Beeſt, Feeſt, Geeſt, leeſt, weeſt.

- Eu. – – Beuling, Geus, heus, Reus.

- EEu-– Geeuw, Leeuw, Meeuw, Spreeuw.

Ei te gebruiken in de woorden Eigen, Eis , Heit, Reis,

Goedheid, Heiligheid enz. is zékerlyk veel béter dan Ey,

onaangezien deeze Ey door Séw: bladz: 22 zeerſterk beweerd

word, het zy met Styfzinnige, boerſe óf kinderlyke be

wyzen: Want, vooreerſt, tót afkeuringe van de Ei ſpree

kende, zegt hy: ,, Ik heb my wégens de onrechtmaatigheid

» deezer ſpellinge van een Kind laaten overtuigen : want

als
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, als men de kinderen de I met zynen (dit zynen moeſt

, haaren weezen) rechten naam leert noemen, te weeten

,, IE en niet Y, gelyk ſommige botte óf boerſche School

, vrouwen doen, dan vólgt het natuurlyk, dat zy leerende

,, de woorden Eike, Eiland, Einde, Eiſch, Keizer, aldus

, geſchreeven, ſpellen, den rechte klank daar van niet wee

, ten uit te brengen. ,,Dit heb ik zelf aan een Kind, dat op

’, verre naa geen van de domſte was, ondervonden : want zo

, menigmaal ik het liet ſpellen in een boek, door J. H. Gla

,, zemaaker vertaald, ſprak het de ſillaben Ei, Kei, Lei,

, heid, telkens uit, ie, kie, lie, hied, maar zo dra gaf ik 't

, niet een ander boek, waarin die klanken door Ey betékend

, waaren, óf het ſpelde zo als 't behoorde.” -

Zie daar een Kinderlyk bewys, dewyl het Kind niet wiſt

te onderſcheiden óf de E voor de I#; óf de I voor de E;

met welk laatſte men ſpeld Die, Brief, Zie, Niet, welke

woorden met geen Ei konnen geſpeld worden.

Wat verder beroept hyzig op de oudheid en voorgangers

der ſpellinge Ey. Al wéder een#" ! Maar ge

lyk wy tót een bewys van de oudheid, en te gelyk

tót eenen voorganger der ſpellinge Ei, zynen Melis Sto

ke, zelf in die woorden -

- - - Hi vacht 'er ſegé

Op die Heidene alle weghe. - -

(op de 20ſte bladz: zyner Spraakkonſt aangetrokken) bené

vensj. H. Glazemaaker hebben, zo hebben wy ook de aller

voornaamſte opbouwers onzer taale, P. K. Hoofd, f. V. Von

del, #. Antonides van der Goes, en veel meer andere man

nen van naame, op onze zyde. . . -

Nóg
|



9

,

W#

Nóg wat verder beroept hy zig op de Engelſen en Franſen,

die, zo hy zegt, de Ei uitſpreeken gelyk de Franſe Ai, óf

onze AE. Hoe kragtig dit bewysis,om Ey, en niet Ei, te ſpel

len, zal uit zyne eigene réden blyken: want van de Z ſpree

kende, beweert hy, dat men dezelve niet als eene DS ófTS

moet uitſpreeken, gelyk voormaals by de Grieken en Latynen

geſchiedde, en by de Italiaanen en Hoogduitſen nóg geſchied;

beſluitende zyn zeggen hierméde: ,, Dat de ééneTaal de an

,, dere ontrent de uytſpraak der letteren geen Wet kan ſtellen.

Zie zyne 48 en 49ſte Bladz:.

De réden nu, waarom de Ei béter is dan de Ey, zal niet

zwaar te verſtaan zyn, alsmen aanmerkt dat Jan Zoet, en

meer anderen,voor deezen ſchreeven, Schraijen, Waifelen,

Hailig, Goedhaid, Vailig, en Wainig: nadien het waar is,

gelyk Sew: zelf zegt, Bladz: 27. ,, Dat de Ridder Hoofd en

99 # H: Glazemaaker de eigenſchap der woorden niet te bui

,, ten gingen, als zy ſchreeven, Kaizer, Romainen;nóch Vondel

, niet te beſchuldigen was, wanneer hy ſchreef, Ai, kai, klat.

Zéker gaat men de eigenſchap der woorden niet te buiten

met Ai te gebruiken in de voorverhaalde woorden, zo gaat

men de eigenſchap derzelve ook niet te buiten, wanneermen,

om de boerſe volmondigheid van de A weg te neemen, de E

in derzelver plaatſe ſtelt, en derhalven de Ei, maar niet de

Ey gebruikt: want zo de Ey béter dan Ei waare, zouden

Hoofd, Glazemaaker, Vondel en meer anderen, Ay, en niet

Ai geſchreeven hebben.
-

Verder 't geen Sew Bladz: 28 tégen de Rótterdammers

en kwaade Spellers invoert, keur ik goed , behoudens dat

men de EI voor de EY gebruike. ( a )

B F.

( a ), Tót nadere aanwyzing van 't gebruik der Letters Fi, óf Ey,

Zie de Régels in myn KORT EN WEGWYZER ter spel. Spraak én
Dichtkunden. bladz: 32.
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Fuik, Fyn, Graf, Bef, Dief, Hof, Suf, Wyf. Hoewel

nu ſommigen ſchryven Grav, Diev, Hofv, omdat men in 't

meerv: ſchryft Graven, Dieven, Hoven ; Dóg zulks wet

tigt niet genoeg die nieuwigheid, en paſt myns oordeelsbeſt

de F om dergelyke woorden in 't enkelvoudig te ſluiten, en

de V om de tweede lettergreep/van 't meervoudig te begin

I1CIl. -

Weinigzegt, mynsachtens,Séwels voorbeeld van deEngel

ſen: nadien tóg de eeneTaal, omtrent de uitſpraak der lette

ren, de andere geene wet kan ſtellen. - -

Met G. ſpelt men Gang, Geld, Groot, Mogen, ZJeugen.

GH. zegt Séw: Bladz: 32 ,, Dienſtig te zyn in woorden

, die eenenblaazenden galm hebben, als: Looghenen, Guighe

, len, Juighen, Toejuighing, Huighelaar.” Daarby voe

gende, , dat hy niet kan goedvinden met de CH, die van de

, meeſten hiertoe gebruikt word, eene lettergreep te begin

, nen, zo lang hem een andere weg openſtaat.” Maar alzo

voor ons nu op de CH een andere weg geopend is, behoeven

wy de GH niet meer te gebruiken ; nadien men daardoor

den leerlingen onzer taale maar te grooter laſt opleggen zou

de, en# den klank deezer woorden volkomen uitbrengt.

't Geen hy verder op de GH zegt, keur ik goed.

Met H. ſpelt men Half, Heel, Hier, Hoog, Huis, Hy.

– I. – - Izaäk, In, Immers,Ik, Bik, Lik, Strik.

– IE. –– Iets, Bieden, Die, Spie, Wie, Zien.

–IEU.–– Hieuw, Kieuw, Nieuw.

– J. -– Ja, Jeremias, Jeugd, jood, Juigchen.

- -IJ.

F. Is noodig in de woorden Faam, Feeſt, Fielt, Foé,
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IJ. Aangemerkt als twee Letteren, I als een Klinker, om

de eerſte lettergreep te ſluiten, en J als een Médeklinker om

de tweede lettergreep te beginnen, als in de woorden : Kraai

jen, Bloeijen, Groeijen, Schreijen, Schooijen, Bruijen.

Met K. ſpelt men Kaak, Krab, Kelk, Korſt, Kurk,

“Danken, Krenken, Stikken, Drukken, Kyken.

KW. moetmen gebruiken om te ſpellen KWaad, KWaal,

KWeeken, KWyt, geKWel, geKWaak, want alhoewel Séw:

hiertoe de QU gebruikt, kwanſuis om dat de KW den uit

heemſen, zo hy zegt, zeer hard voorkomt, en men er geene

letters méde uitwint, behalven nóg dat de woordengekwel,

gekwaak, geleezen kunnen worden Gek- wel, Gek-waak;

zo is zulks geheel buiten réden : vooreerſt omdat de uit

heemſen, onzenthalve, geeneandere letters dan hunneeigene

gebruiken zullen, en het ook buiten réden is, datmen, tót

bezwaarniſſe onzer Landsgenooten, vreemde krukken lee

nen zoude, terwylmen op zyne eigene beenen gaan kan. Ten

tweede, omdatmen, met QU, voor de KW te gebruiken,

ook geene letters uit wint. En, ten derde, omdat iemant, die

de woorden Gekwaak, Gekwel, wilde uitſpreeken Gek-waak,

Gek-wel, wel Gek zou weezen: alzo dewoorden Geken Waak,

Gek en Wel, omze dus te verſtaan, van malkander geſchree

ven moeten worden, daar uit de t'zaamenbinding der letteren

genoegzaam blykt, dat Gekwaak en Gekwel ieder maar één

WOOITC1 1S.

- Met L. ſpelt men Land, Leven, Lier, Lucht, Vallen,

Heelen, enz:

– M. –– Man, Mens, Glimmen, Komen.

- N. - –– Naald, Neen, Niet, Laanen, Kennen.

- O. –– Boven, Op, Onder, Bot, Bot, Poſt.

– OE. –– Bloed, Zjoen, Goed, Spoet, Sproet.

B 2. - - OEI.
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- Boei, Loei, Groei, ſproei.
– OEI. –

– OO. - - Oog, Boog, Loogen, Poogen.

– OOI.– – Hooi, Dooi, Kooi, Mooi.

– OU. – - Bouw, Hout, Mouw, Vrouw.

– P. – – Pak, Peer, Pit, Put, 'Pyp, Stoppen.

PH. Oudtyds gebruikt in de woorden 'Philo zoof, Phi

lippus, Propheet, Stephanus, Oliphant, is thans by ons bui

ten gebruik, en men ſpelt nu die en dergelyke woorden

met F, als , Filo.zoof, Filippus, enz... - Na

. Q. is eene onduitſe letter, die geheel uit ons gebruik ver

bannen behoort te worden, vooreerſt, om haare gebreklyk

heid, datze, zonder byvoeginge van eeneU, en derhalven,

nooit alleen kan gaan, ten tweede, omdatze maar tót eenen

ballaſt voor de Leerlingen onzerTaale verſtrekken zoude, en

ten derde om het geen op onze KW daarvan gezegd is.

Met R. fpelt men Raad, Ridder, Boer, Kruis, Ryk,Hooren,

Knorren. enz: -

– S. –– Sarren, Schel, Menſen, Siſſen,Kouſen,

Stryd, Sluizen. -

– T.-- Tak,Tent,Twiſt,Twyfel, Laaten,Zetten.

De T, zegt Séw: bladz: 43 , Behoort ook gebruykt te

, worden in den tweede en derden perſoon der Werkwoor

, den, als Gy, hy, zy, wordt , bidt, houdt, tót onder

,, ſcheidinge van Ik word, bid, houd, als méde om te ſchry

, ven : De brand brandt in. ” Maar waarom tóg dén

tweeden en derden Perſoon der Werkwoorden, die in de

onbepaalende wyze eene D hebben, meerder eene T toege

voegd word dan den tweeden en derden Perſoon, die in de

onbepaalende wyze eene T hebben, kan ik niet begrº: :

- 2RIlt
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Want in 't zelve geval als men zegt: 'De Brand brand in, zegt

men ook : De Wagt wagt lang. Die maar eenige op

merking heeft, zal heel ligt zien, alsmen hier tweemaal

naa malkander Brand brand, en Wagt wagt, geſchreeven

vind, dat beide de eerſte zelfſtandige naamwoorden van

en werkwoorden ontleend, en beide de laatſte werkwoorden zyn.

Die eenig régelmaatig onderſcheid in de ſpellinge derzel

ve maaken wilde, zou daarom de eerſte met eene Kapitaale

Letter kunnen ſchryven. . -

TI. Behoort niet tót het Néderduits , en behoeft

derhalven in eene Néderduitſe Spraakkonſt niet verklaard te

worden, ten waare men voorhad eenen volkomenen Lyſt van

de uitſpraake aller vreemde Letteren te maaken.

ef Met U. ſpelt men 'Uw , Nu, 'Dun, Stuk, Gunnen enz:

eI – UU.–– Our, Buur, Duur, Kuur, Vuur.

UI. Dient om te ſpellen Huis, Muis, Kluis, Ruin,

Schuin, Tuin, en niet Uy, die ik om dezelve réden verwerp

als de Ey. Ja my dunkt dat de ongerymdheid, die er ſteekt

in 't ſpellen van Buyjen, Kruyſen, enz: nóg ruim zo groot is

als in de ſpellinge van Eygen, Eyſch, Heyl, enz: want, zo Huis,

* Muis, Kluis, met de Uy geſpelt zouden worden, gelyk Sew:

te Wil; dan denk ik immers, dat## in 't enkelvoudig, en

# Ik Kruy ſpellen zoude; en, dit zo zynde, kan hy daarop
er niet anders voortgaan, om te ſpellen, dan hier boven, ten

in waare hy ſpelde Buy-en, Kruy-en, 't welk zeer ongerymd:

# zou weezen, nadien hy zelf ſchryft Hooijen, en niet Hooy-en.

d: · Met V. ſpelt men Vak, Vet, Vitten, Vos, Vrucht, Vyl,

g: Gaaven, Leeven, Gelooven, Schryven, Evangeli, en niet'

, de Evangélium ; Schoon Séw: dat, na myn gedagten, verkeerd

eſlº 3 . ZO
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zoſchryft, om dat het Meervoud van Evangeliumzou voort

brengen Evangeliummen , óf Evangéliums, dat miſlyk;

maar Evangéli, Evangeliën, dat zeer wel luiden zou.

Met W, ſpelt men, Waak, Wrak, Weder, Wind, Wºys,

Flaauw, Leeuw, Schreeuwen, Vrouwen, Ruuw. enz:

X. Behoort geenszins in 't Néderduits, en derhalven

ook niet in Ekſter nóch Heks.

Met Y., ſpelt men 7 zer, Byl, Lyd, Myd, Nyd, Vry,

Fryzen, Ryden, Schildery, Slaaverny, Spotterny enzº

Maar dient nooit naa eene E óf U, om te ſpellen Heyl óf

'Uyl, hier toe gebruiktmen de I. als: Heil,#

Met Z. ſpelt menZ: Zend, Zoet, Zuur, Zwaar,

Zweet, Zwyg, Aztyn, Ezel, Blaazen, Vriezen enz..

VAN DE WOORD-OORSPRONGKUNDE,

Door de Woord-Oorſprongkunde onderſcheid men deWoor

den in zékere Spraakdeelen, die by dé Néderduitſen waar

lyk Tien in getal zyn, indien men het Zelfſtandig en het

Toevoeglyk Naamwoord onderſcheiden aanmerkt, (gelyk

met réden kan geſchieden): want Het Ding en Des. Dings

Hoedanigheid zyn eigenlyk niet één en 't zelve. Maar terwyl

doorde meeſteTaalgeleerden'tgetal der Spraakdeelenop Negen

word bepaald, zullen wy dien régel in onze Verhandeling

méde vólgen, en het Zelfſtandig en het Toevoeglyk Naam

woord, onder één Verdeeling, dóch onderſcheidenVerhan

delen, gelyk in één opſlag de névensſtaande Tafel, en ver
der de nadere Verklaaring toonen. a - -- 7.

- - - (Z
-- e

*.
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Tafel van de SPRAAKDEELEN

/

der NEDERDUITSE TAALE

4. De WERKWOORDEN, Ver

ba , dienen om aan te wyzen, wat

iemand doet, maakt, óflyd; wat er

geſchiedde, geſchied óf geſchieden

zal; als méde in wat ſtaat iemand óf

eenig ding was, is, zyn,óf wordenzal.

als: Gaan. Bouwen. Geſlaagen worden.

5. De DEELWOORDEN, Par

ticipia, aldus genaamd om datze Dee

len der Werkwoorden zyn, dienen,

om aan te wyzen wat iets óf iemant

doet óf deed, wat iemantlyd óf leed,

ſommigen derzelve dienen ook om de

hoedaanigheid der dingen uit te druk

ken , éven gelyk de Toevoeglyke

Naamwoorden, die niet van Werk

woorden ontleend zyn. - , -

6. De BYWOORDEN, Adverbia,

meeſt altyd allernaaſt by do Werkw:

ſtaande, zyn onbuiglyk en dienen om

de verſcheide omſtandigheden van

Daaden óf Lydingen uit te drukken.

1. NAAMWOORDEN, die twee

derlei zyn, als Zelfſtandige en Toevoeg

lyke. De Zelfſtandige Naam- óf Geſlacht

woorden, Nomina Subſtantiva , dienen

OIT) Perſoonen, Dingen, óf Zaaken te

beteekenen, en zyn driederlei,te weeten:

Manlyk. Vrouwlyk. Onzydig.
Akker. Aarde. Dak.

Beeker. Bel. Garen.

Deegen. Hel. Meel.

Egel. Lydia. Net.

- Fakkel, Pan. Rad.

Hémel. Slet. Uurwerk.

Izaäk. Suiker. Ys.

# Tafel. YZer.

arel. Tobbe. , Zaad.

Makker. Vagt. Zilver.

# Wº el. . .

Ven. dd9.

Plug. 8

Régen.

Uil.

Vinger.

Weeger.

Zang.

De Toevoeglyke Naamwoorden, Nomi

na Adjectiva , dienen om de Eigen

ſchap óf Hoedaanigheid van Perſoo

nen , Dingen , óf Zaaken uit te druk

ken, als Vruchtbaare Akker ; Zwarte

Aarde; Hoog Dak; enz:

2. DeNAAMLEDEN, Articuli, die

nen om de Naam óf Geſlachtwoorden

te buigen , en aan te wyzen van wat

geſlacht dezelve zyn. Naamlyk : De.

Den. Der. Des óf 'S. Een. Eene. Ee

men. Eener. Eenes. Het. -

3. De VOORNAAMEN , - Prono

mina , zyn woorden die men voor óf

in plaats van de Naamen der Perſoo

nen, Dingen , óf Zaaken gebruikt.

7. De VOORZETSELS, Praepo

ſitiones, zyn onbuiglyke woorden die

meeſt altyd vooreenig Naamlid,maar

altoos voor een Geſlachtwoord ſtaan,

en dienen om de verſcheide omſtan -

digheden van Perſoonen, Dingen óf

Zaaken uit te drukken. ,

8. TUSSENWERPSELS, In

terjectiones , zyn onbuiglyke woor

den, dienende om de verſcheide

Hertstógten óf Gemoedsbeweegin

gen uit te drukken. - - .

o; t ZAAMENVOEGSELs, Con

jtinctiones , zyn onbuiglyke woor

den, dienende om de Deelen eener

als Ik, Gy, Hy, óf Zy. enz:

Réden t'zaamen te voegen. ,..

Van

-
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Van de

S PR A A K DE E L EN

DE R_

NEDER DUITSE TAALE

De Spraakdeelen der Néderduitſe Taale zy
11

dus, vólgens voorgaande Tafel, Négen in getal.

I. NAAMW OORDEN.

II. NAAM LEDE KENS.

III. VO O RNAAMWOORD EN.

IV. W ER KWOORD EN.

V. DEELWOORD EN.

VI. BYWOORDEN.

VII. VOORZETSE L S.

VIII. TUSSENWERPS EL S.

IX. t ZAAM ENVOEGSEL S.

De Vyf eerſte zyn Veranderlyk, (Declinable.)

De Vier laatſte zynOnveranderlyk, (Indeclinable.)

B E
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B E S C H R Y V I N G,

- Van het gebruik der Spraakdeelen.

I. NAAMWOORDEN zyn tweederlei, te weeten:

I.##

2. Toevoeglyke.

1. Zelfſtandige Naamwoorden dienen om Perſoonen,

Dingen, óf Zaaken uit te drukken, zonder behulp van ee

nig ander woord. Als by voorbeeld : God. Kaars. Vonnis.

En zo voort alle Woorden die op zig zelven beſtaan, als in de

Tafel op voorige Bladzyde ten deele gemeld is, in driederlei

eſlachten, te weeten: Manlyk, Vrouwlyk, óf Onzydig.

y zyn tweederlei van Getal; te weeten :

Eenvoudig en Meervoudig. als:

Man. Mannen.

Vrouw. Vrouwen.

Kind. Kinderen.

( 1. ) Manlyke Naamwoorden zyn de Woorden,

die wégens hunne betékenis van Naam , Ampt,

Eigenſchap óf Bedryf, Mannen paſſen , als : A

braham. Izaäk. Jakóh. Vader. Zoon. Schepen.

- Dienaar. Burger Beſchermer. Geever. ##
ker. Brouwer. Smid. Weever. enz. en worden

klaar gekend uit de Naambuigingen, die aan op

merkende Ooren genoeg ten Régel ſtrekken. Want

ieder Hollander hoort terſtond, dat Der Man en

Des Vrouws kwaalyk , en Des Mans en Der

Vrouwe wel luid.

C ( 2 ) Vrouw
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( 2 ) Vrouwlyke Naamwoorden zyn

[1. Alle Woorden die in naam óf bedryf Vrouwen paſſen,

als : Sara. Marià. Moeder. Min. Baker. " Naai

ſter. Bakkerin. Huishoudſter. Bezorgſter enz.

[2. Alzulke, welker laatſte Lettergreep in Heid uitgaan; als:

Argheid, Manlykheid»# CITZ.

[3. Werknaamwoorden, uitgaande in ing; als: Aandryving,

Zwymeling. enz. -

[4. Zodaanige Naamwoorden , die in de laatſte Letter

greep, naa éénen der Médeklinkeren, deY hebben: in

zonderheid wanneer dezelve van Werkwoorden Zyn ont

leend; als: Avery, Zótterny, Voogdy, Party, Poëzy.

[5. Zulke, welker laatſte Lettergreepen eindigen in i óf ie;
als : Foeli, Oli, Baalie. enz:

[6. Die uitgaan in Nis; als : Behoudenis, Vergiffenis, Beeld

tenis, Schennis. enz. Alleenlyk zyn hier van uitgezon

derd Getuigenis en Vonnis, die Onzydig zyn.

( 3 ) Onzydige Naamwoorden zyn

[1. Alle, daar men in het Noemend Geval. Het voor zeggen

kan, dewyl ze niet onder de twee voorige Régelen be

hooren, als: Huis, Kind, Paard enz:

[2. Doorgaans de Naamen der Stéden óf Landen ; 't Geen

altoos door 't gebruiken van een Toevoeglyk Naamwoord

(Adjectif) onderkend word; als: Het Scheepryk Amſtel

dam, Het Roemruchtig Rome, Het Vermaaklyk 's Graa

venhaage. enz:

[3. Alle Verkleinde Naamwoorden; als: Het Manneken, Het

Wyfken, Het Vogeltje, Het Visje. enz: Mits met hun

nen Aard en Eigenſchappen overeenkomende.

- - - 4 Al
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[4. Alle woorden van Getal; als: Het Duizend, Het Hon

derd, het Paar, enz: -

[5. Byvoeglyke Naamwoorden voor Zelfſtandige gebruikt,

als: Het Rond, Het Recht, Het Rood, Het Grieks, Het

TDuitr. enz. - -

[6. Alle Werkwoorden voor Naamwoorden gebruikt, als:

Het Eeten, Het Drinken, Het Werken. enz:

[7. Bywoorden als Naamwoordengebruikt, als: Het Ja, Het

Neen, Het Vroeg, Het Heden, Het Morgen. enz.

[8. Werkwoordlyke Naamwoorden, beginnende met Be,

Ge, en Ver; als: Bederf, Betoog; Gebak, Gezwel; Ver

blyf, Verzet. enz. Uitgezonderd Verkoop 't geen Man

lyk is.

[9. Ze zyn ook door zékere Uitgangen te kennen, gelyk alle

die in Sel uitgaan. als: Het Aanhangſel, het Borduurſel,

Het Zweemſel. enz: Uitgezonderd Fronſel, Geeſel, en

Styfſel, die Vrouwlyk zyn.

[1o. Die uitgaan in Ment; als : Element, Teſtament. enz:

[11. Eénlédige, in Oudóf Out hun klank hebbende, als: Het

Goud, Het Zout, Het Mout. enz; . Dóch Mout (eene

Melkbak) en Brouwt zyn Vrouwlyk.

Alle Kóppelwoorden worden in hun Geſlacht gereekend te

zyn van 't Laatſte Deel, daar het Kóppelwoord uit beſtaat.

Behalven Vrouwmens, dat Onzydig is in het Lédeken,

en Pakketboot, ſchoon Boot Manlyk is. * - - - - -

2. Toevoeglyke Naamwoorden dienen, om de hoedanig
heid óf Eigenſchap der Zelfſtandige uit te drukken, als :

Waare Gód. Dikke karig Rechtvaardig Vonnis. enz: .

- 2,
- Zy
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Zy vólgen in de Naambuiging óf Declinatio de Zelfſtandi

gen; als:

Manlyk. De Arme Bakker. Des Armen Bakkers.

- Den Armen Bakker. enz: -

Vrouwlyk. De Arme Bakkerin. Der Arme Bakkerinne.
r De Arme Bakkerinne. enz: . w

Onzydig. Een Groot Huis. Eenes Grooten Huizes.

Eenen Grooten Huize. enz..

II. NAAMLEDEKENS dienen, om de Naamwoorden

te buigen, en aan te toonen van wat geſlacht dezelve zyn;

en zyn deeze drie : De. Het... en Een. Zy zyn van twee

derlei hoedaanigheid; naamentlyk : Bepaalend, (‘Definitus);

als: Eén. En Onbepaalend, (Indefinitivi); als : De, en Het.

Zie verder daar van de Buiging der Naamléden geſproo

ken word. -

III. VOORNAAMWOORDEN dienen, om voor óf in

de plaats van de Naamen der Perſoonen, Dingen óf Zaa

ken gebruikt te worden, als : Ik. Gy. Hy óf Zy. enz:

Dezelve zyn Verbuiglyk, (Declinabile), gelyk de Zelf

ſtandige en Toevoeglyke Naamwoorden; als :

Manlyk. Vrouwlyk. Onzydig.

Noemend- Myn Myne Myn

Afdaalend. Myns Myner Mynes ,

Toebreng: Mynen Myne Myn ófMynen

Lydend. Mynen Myne Myn

Roepend. &# ô Myne o IVIyn

Voorzett: Van Mynen. Van Myne. Vanmyn óf mynen.

IV. wERKwooRDEN dienen, om allerhande Daa

den óf Lydingen uit te drukken, in allerhande Wyzen, Ty
den
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den, Perſoonen en Getalen, by voorbeeld : Hebben. Bott

wen. Belooven. Gaan. Zig Wasſen. Waaijen. en zº

Zy zyn Zévenderlei. als: * * *

1 Behulpzaame. Zyn óf Weezen en Hebben; enz:

2 Perſoonlyke. Hooren. Ontfangen. Onz:

3 Onperſoonlyke. Betaamen. Verdrieten. Régenen. enz:
4 Bedryvende. Onderwyzen. Slaan. enz: w

5 Lydende. Onderweezen worden. Geſlaagen worden.

6 Wéderhoorige. Zig Wasſen. Zig Verzaadigen.

Zig Verwonderen. enz:

7 Onzydige. Zitten. Branden. Slaapen. Droomen.

V. DEELWOORDEN worden geboogen als Zelf

ſtandige óf Toevoeglyke Naamwoorden, wanneer zy daar toe

gebruikt worden , en zyn onveranderlyk, wanneer zy tot

Bywoorden (Adverbia), gebruikt worden; als: Spreeken,

Spreekende, Geſprooken; Eeten, Eetende, Gegeeten. enz: .

Dezelve zyn Bedryvende óf Lydende; en beſtaan in :

1. Zelfſtandige. 2. Toevoeglyke. 3. Bywoorden. óf 4.

Bloote Deelwoorden. Als van Werken, Werkende, Gewerkt.

1. Zelfſtand: Ik zag eenen Werkenden.

2. Toevoegl: - Werkende Man.

3. Byw: Werkende Eeten.

4. Bloote Deelw: Werkende zyn.

VI. BYWOORDEN dienen, om het bze óf wat der

Werkwoorden uit te drukken, min óf meer gelyk de Toe

voeglyke van de Zelfſtandige doen , by voorbeeld: Lang

Leeven. Smaaklyk Eeten. Hard Loopen. enz:

C 3 - VII. VOOR
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VII. VOORZETSELS dienen om de toevallige omſtan

dighéden der Naam- óf Werkwoorden uit te drukken , als :

Op de Tafel. By den Boom. Ten Huize. enz:

VIII. TUSSENWERPSELS dienen , om de Verſcheide

Hertstógten óf Gemoedsbeweegingen uit te drukken, als :

Ha! Ha! Ag! Helaas! Wee! Foei! Jouw! Jouw!Jemeny!

IX. t ZAAMENVOEGSELS dienen , om de Deelen

der Réden t'zaamen te voegen , by voorbeeld: Als. Dan.

En. Nog. Egter. Evenwel. enz..

Van
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Van de

N A A M BU I G IN GE.

NAAMBUIGING ('Declinatio) is, wanneer de Naam

woorden door zékere Naamvallen, (Caſus) onderſchei

den worden.

Manlyk.

Vrouwl:

-

- Onzydig.

En deeze zyn Zes ; als:

Noemend óf Bedryvend geval, (Nominativus.)
Afdaalend, (Genitivus.)

Toehrengend, (‘Dativus.)

Lydend, (Accuſativus.)

Roepend, (Vocativus.)

Voorzettend, (Ablativus.)

1. De Noemer dient, om Perſoonen, Dingen ófZaa

ken blootelyk te Noemen óf in derzelver bedryven

voor te ſtellen; als :
-

Noem:

Bedryv:

Noem:

Bedryv:

Noem:

Bedryv:

'De Koning komt.

'De Koning ſtelt wetten.

'De Vrouw zingt.

'De Vrouw ſpint garen.

Het Kind huilt.

Het Kind ſlaat zynen Vader.

Ik ben t Huis. - - - - - -

Ik beloof hem.

Izaäk was gehoorzaam.

Izaäk was zynen Vader gehoorzaam.

2. De



2.4 -

2. De Afdaaler dient, om eene Zaak voor te ſtel

len , zo als dezelve tot iets óf iemant, als afdaalende,

voorkomt, en word betékend in de Lédekens Eenes,

Eener, Des, en Der ; en in de Naam- óf Voornaam

woorden en EigeneNaamen,door agteraanvoeginge van

e, en, r, en s. Als : - - -

“ZDe Sterkte EENES ManS.

'S Mem /EAN Zoom.

TDe Zwakheid EENER VrouwE.

‘De Barmhertigheid DES KoningS.

WillemS. Stoutheid.

'De Gunſt DER Koningin NE. -

MynER Vrouw E Moeder.

N: B: Alle, die in 't meervoudige den laatſten Mé

deklinker verdubbelen, neemen,in het Afdaalend

geval, dezelve laatſte Verdubbel-Letter ook voor

de agteraanvoeginge van de e aan ; als :

KoninginNEN der KoninginNE.

BelLEN - der BelLE.

KarREN - der Kar RE.

3. De Toebrenger is die Naamval, waardoor

men het einde , oogmerk en voorwerp eener

gifte bepaalende, de Vraagwoorden JVien, Wie, óf

Welke beantwoord, door Den, De, Het, Eenen, Ee

ne, Een, Enkelvoudig; als in: Den Heere, TDe Vor

ſtinne, Het Kind, Eenen Hertóge, Eene Jongkvrou

we , Een Paard ; Meerv: Den Heeren, Den Vor

ſtinnen, Den Kinderen. .. »

Hiertoe behooren ook alle Werkwoorden die eene gee

ving óf toebrenging, toepaſſing en ontneeming beteke:
v' Als :
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Als : De Zaak is DEN Koning, en

- DE óf DER Koninginne voorge

draagen.

Het wierd DE óf DER Gemeente voorgeſteld.

Ik heb het HEM gegeeven.

- MT is gezegd: Ik moet het

-
MTNEN Vader dank wyten.

Hy legt het ZTNEN Zoon te laſte.

## komt HEM toe.

- Het ongelyk ONS met den dégen aangedaan.

Standaarden en Wapens, zonder##

-
'DEN Vºyanden ontweldigd.

-

Zyhebben DEN Rooveren den buit ontweldigd.

'De Prooi wierd DEN Wolven ontjaagd. enz..

4. De Lyder, die in de Lédekens door eenen, eene,

een, den, de, en het betékend word, vertoont den

Naam, gelyk dezelve van eenen anderen iets gedaan

word , by voorbeeld:

. Hy heeft EENEN Man geſtoken.

Ik zag DEN Koning, en

ZOE Koningin. .

Hy heeft EENE. Vrouw getrouwd.

Hy heeft HET Paard geſlaagen.

Hy heeft EEN Kind#

5. De Roeper word gebruikt om eene Zaak in 't Roe

Pen, Vermaanen, Waarſchouwen, Aanſpreeken , óf

Bidden voor te ſtellen, en word met óf zonder Tuſſen
v werpſel gebruikt , by voorbeeld:

- -

\- - - - D Hee
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Heere ! Öf 6. Heere !

- Vrouw ! Óf 6 Vrouw !

Zie voor u jongen ! óf 6 jongen !

'Petrus ! ſteek uw Zwaard in zyne ſcheede.

Hoor hier, Man /

- God ! Óf 6 God? Zegen ons.

6. Het Voorzettend Geval, (alhoewel in veelerleije

gevallen, zaakshalve, met het Afdaalend ófToebren

gend geval overeenkomende) noem ik aldus, om daar

onder te betrekken alle gezeggen daarmen Voorzetſels

toe gebruikt, en is die Naamval, die alle Vraagwoor

den, welke door Voorzetſels gevraagd kunnen worden,

beantwoord, met behulp van alle Voorzetſels, die tót

antwoordinge gebruikt kunnen worden. Dit Voorzet

tend geval word ſomtyds met,en ſomtyds zonder naam

lédekens gebruikt: met een naamlédeken gebruikt wor

dende, voor een Manlyk Naamwoord in 't Enkelvou

dig, zo is het Lédeken altoos DEN óf EENEN; by

voorbeeld : - -

De hoogte van DEN óf van EENEN Toren.

Hy viel van DEN óf van EENEN Toren.

De dikte van DEN óf van EENENJMaſt.

Hy viel van DEN óf van EENEN Maſt.

Hy gaf het aan DEN óf aan EENEN Man.

Voor een Vrouwlyk Naamwoord in 't Enkelvoudi

zo is het Lédeken altoos De óf Eene , by voorbe::
ty
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Hy is -geſteigerd ten toppunt van w

'#DE Kenniſſe der Taalgeleerdheid.

Ontbloot zynde van DE Kenniſſe die uit Gdd is.

'De zagtzinnigheid van EENE. Moeder.

Hy kreeg het van EENE. Moeder die mild was.

Hy gaf het aan DE of EENE goede Moeder.

N: B. Alle Vrouwlyke Naamwoorden, die in eenig ander

geval eene E aanneemen, moeten in dit geval ook ee
ne E aanneemen.

Voor een Onzydig Naamwoord in 't Enkelvoudig ge
bruikt wordende, zo is het Naamlédeken altoos HET

6f EEN. Als: -

De Gehoorzaamheid van HET af van EEN Kind.

Ik kreeg het van HET af van EEN Kind.

Ik gaf het aan HET of aan EEN Kind.

Dóch als men DEN daar voor ſtelt ( óf ook het

Naamledeken geheel agterlaat) zo neemen meeſt alle

Onzydige Woorden aan het einde nóg eene E aan; als:

Zy is verloſt van KindE. * * * * *

Hy ligt te Bed DE.

Ik woon ten HuizE van .

N: B. Dat men nu meeſt alle deeze eerſtgenoemde Voor

beelden niet naar de Latynſe benaaming Genitivus óf

“Dativus moet noemen is klaar en nut: het is klaar om

dat men alle deeze Voorbeelden, zonder uitzonderin

ge, een Voorzettend Geval noemende, één en 't zelve

uitwerkſel heeft , dat is, voorzoveel deezen Naamval

2, 33ſ1
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aangaat, eene konſt om volkomen wel te ſchryven en te

ſpreeken: Want het Voorzetſel alleen beweegt deVoor

naamwoorden, de Toevoeglyke- en Zelfſtandige Naa

men, tót dezelve eind-uitgangen als Genitivus óf Da

tivus kunnen doen.

Het is Nut : om dat men , dus doende, den Leer

lingen onzer Néderduitſe Taalrégelen veele moeite ont

neemt ; wégens de onderſcheidinge, die anders in de

betwiſte Naamvallen voorkomt.

Voorbeelden van Naambuiging

van 't Manlyk Naamwoord HÉMEL.

Noem: De Hemel. 'De Y

Afd: Des# # I

Toebr: Den ITAC1. en

Lyder. Den Hémel. De } Hemelen.

Roep: ô Hémel! Ö

Voorz: Van Den Hémel. Van De J

van 't Vrouwlyk Naamwoord AARDE.

Noem: De Aarde.

Afdaal: Der Aarde.

Toebr: Der óf De Aarde.

Lyder. De Aarde.

Roep: ô Aarde!

Voorz: Van De Aarde.

VaIl
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Noem:

Afdaal:

Toebr:

Lyd:

Roep:

Voorz:

van 't Onzydig Naamwoord Höf.

Het Hof

Des Höfs.

Den Hove.

Het Höf.

Ö Hóf.

Van Het Höf.

“De T)

Der |

# ? Hoven.

Ö

Van De J.

Bui
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Buiging van Manlyke Naamwoorden.

Enkelv: Meerv:

Noemer, De óf Een Man. De Mannen.

Afneemer, Des óf Eens Mans. Der Mannen.

Toebreng: Den óf Eenen Man. Den Mannen.

óf Manne.

Lyder, Den óf Eenen Man. De Mannen.

Roeper, ô Man! Ö Mannen !

ſAan

Agter

By "

Door -

In

Met

Op Den -

Voorzetter. -Q Over } óf Man De Mannen.

EenenROIldOIn

Van wége

Voor

.. - Voorby

- Wégens I

UZonder J

A' En
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Enkelv:

Noemer. [ Mens

Afgód

Vader

Burger

} Zoon

Neef

Koning

UHartóg

N De

Afdaal: ſ'Menſen

Afgóds

| Vaders

Des Burgers
* Zoons

| Neefs

| Konings

UHartógs

Toehr: ſMenſe

|Afgód

|

#Ulrger
Den 3 ##e

| Neeve

| Koning

UHartoge

- 3t

Meerv:

ſMenſen.

|#
#i Burgers.

De 3%# óf Zoonen.

Neeven.

Koningen.

UHartogen.

(Menſen.

Afgoden.

iVaderen.
Burgeren. * * *

Der 3## - 's-'

- Neeven.

| Koningen.

UHartogen.

(Menſen, . s

|Afgoden. *

|Vaderen.

Den 4 Burgeren.
| Zoonen. -

. Neeven.

|koningen.

UHartogen.

En

- - "-g



2 TL

Enkelv:

Lyder. (Mens

| Afgód

| Vader

Burger
Den ##

-/ Neef

Koning

UHartóg

Roeper. (Mens

Afgód

- Vader

O ! & Burger
Zoon

! Neef

|Koning

UHartóg

Voorz:

aan )

agter |
by

door Den
IIl

met |
na 1 |RE#
om J UHartoge

fMenſe

|Afgód

#
urger

##
Neeve

Meerv:

ſMenſen.

|Afgoden.

Vaders.

De 3 Burgers.
e

Neeven.

| Koningen

UHartogen -

ſMenſen

| Afgoden.

Vaders.

O! & Burgers.

Zoons óf Zoonen.

Zoons óf Zoonen.

lNeeven.

|Koningen.

UHartogen.

(Menſen.

|Afgoden.
Vaderen.

De 3 Burgeren.
p

Zoonen.

Neeven.

| Koningen.

UHartogen.

Bui
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Buiging van Vrouwlyke Naamwoorden.N

Enkelv: Meerv:

Noemer. ſVrouw. ſVrouwen.

Koningin. Koninginnen.

Eene | Leeraares. Leeraareſſen.

(5f Nigt. - Nigten.

De 5 Hoer. De 8 Hoeren.

WéduW. Wéduwen.

Deur. Deuren.

Kaars. Kaarſen.

Lamp. ULampen.

Afdaal: (Vrouwe. ſVrouwen.

Koninginne. Koninginnen.

Eener |Heeraaresſe. Leeraareſſen.

#" , Nigte. - Nigten. s

Der Hoere. Der 8 Höeren.

Wéduwe. Wéduwen.

Deure. Deuren.

Kaarse. * . Kaarſen.

ULampe. ULampen.

Toebr: (Vrouw. - ſVrouwen. TS

Koningin. º Koninginnen. -

Eene Leeraares. Leeraareſſen.

#" ;Nigt. w Den | Nigten,

D 3 Hoer. ºf 3 Hoeren.
e Wéduw, - - Der I Wéduwen.

Deur. Deuren.

Kaars. - Kaarſen.

ULamp. - - (Lampen. -

g Dóch met Der vólgt er eene e

agter het Naamwoord in 't enkelw:
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Enkelv:

- Lyder. ſVrouw.

Koningin.

Eene #ne
# 5 Hoer.

W éduW

#Kaars.
ULamp

Roeper. ſVrouw,

Koningin.

Leeraares.

Nigt.

O ! ##. -

Wéduw.

Deur.

Kaars.

ULamp.

Voorz:

tót ) ſVrouwe.

agter Koninginne.

Iſla Eene Leeraaresſe.

door # Nigte.

by # # Hoere.

Imet | ° iWéduwe.

in Deure.

OIT1 | |Kaarse.

aan J ULampe.

Meerv:

ſVrouwen. A

Koninginnen.

#eſſen,
Nigten.

De Hoeren.

- Wéduwen.

Deuren.

Kaarſen.

\Lampen.

ſVrouwen.

Koninginnen.

Leeraareſſen.

l Nigten.

O ! < Hoeren.

Wéduwen.

l Deuren.

l Kaarſen.

ULampen.

(Vrouwen,

Koninginnen.

Leeraareſſen,

- Nigten.

De 3 Hoeren.

|Weduwen,
Deuren.

#
ULampen.

Bu
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Buiging van Onzydige Naamwoorden.
Enkelv: Meerv:

Noemer. (Geld. (Gelden.

- Kleed. Kleederen.

Lam. Lammeren.

|# |# t

. Het InKCT. : I1KCTS.

He ## De 3 Hoofden.

| Land. Landen.

Schip. Schépen,

- | Jaar. |# * *

U Kind. (Kinderen. -

Afdaal (Gelds. (Gelden.

Kleeds. | Kleederen.

Lams. Lammeren.

|#
-

|
#

- "

-

Des AnkerS. InKeren.

## Der ##
Lands. " | Landen.

i Schips. Schépen.

Jaars. |Jaaren, -

UKinds. - UKinderen.

Toebr: ſ Gelde. ſ Gelden. | | |

Kleede. | Kleederen.

Lamme. Lammeren. , ,

# . . . . . . D # -Ankere. " en J Ankeren.

Den & Hoofde. 3 Hoofden.

Lande. Landen.

Schépe. Schépen. - - - -

Jaare. |#
''. (Kinde. UKinderen. w
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- Enkelv:

Lyder. ſ Geld.

/ Kleed.

Lam.

#

-

j Anker,

Het.. 3 E#.

Land.

Schip.

Jaar.

(Kind.

Roeper. ſGeld.

Kleed.

Lam.

#- InKCT.

O ! ##.

Land.

Schip.

Jaar.

VU Kind.

Voorzº:

By ) (Geld.
1Il Kleed.

aan Lam.

door #
ſnet InKCT.

agter Het: Hoofd.

T13. | |Land.

op j Schip.

tOt | Jaar.

voorJ \Kind.

Meerv:

(Gelden.

Kleederen.

Lammeren.

#1)KCTS.
De ##n.

lilanden.

#Jaaren.
UKinderen.

ſGelden.

Kleederen.

Lammeren.

l evélen.

O ! &## w

e Hoofden.

Landen.

|#.
Jaaren.

UKinderen.

ſGelden.

Kleederen.

Lammeren.

|#De InKCITS

##

Landen.

Schépen.

Jaaren.

UKinderen.

- Men
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Voorz: Die Roemt

Men zegt wel in Verheeven Styl; By den Gelde, In

den Kleede, Naa den Bevéle, In den Lande , Šc. maar

alle Woorden kunnen zonder Styfheid die byvoeging van

de Letter E in het Voorzettend geval niet lyden.

Naambuiging uit de Heilige Schrift,

Van 't Manlyk Naamwoord HEER.

Noem: DE HEER is nahy. Phil: IV. 5.

Afdaal. En Maria

zeide ziet de - - - - - - -

'Dienſtmaagd DES HEEREN. - Luc: 'I. 38.

Toebr: Geeft DEN HEERE Eere en sterkte. "

Pſ: XCVI. 7.

Lyder. Ik zag DEN HEERE allen tyd voor my.

Hand: II. 25.

Roep: HEERE! zy hebben uwe Pro

- feeten gedood. Rom: XI. 3.
- * - - - -

Roeme IN DEN HEERE. 1. Cor: 1.3 1.

" E 3 v. - Van
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Van 't Vrouwlyk Naamwoord MOEDER.

Noem: - DE MOEDER van Siſera keek

uit door het Ven

ſter. Richt: V. 28.

Afdaal: En Izaäk

bragtze in
-

- -

de Tente ZYNER MOEDER Sara. Gen:

A
- XXIV. 67.

Toebr: En de Doode

zat overeind, en

begon te ſpreeken;

en #### ZYNEMOEDER Luc VII. 15.

Lyder. Maar een Kind

dat zich zelven

gelaten is, be

ſchaamt ZYNEMOEDER.Spreuk: XXIX. 15.

Roep: " Begeert MYN MOEDER, want ik zal uw

- Aangezigt niet af

wyzen! 1. Kon: II. 2o.

Voorz: Hy dan zei

de tot eenen

Jongen, draag

hem tot ZYNE MOEDER. 2. Kon: IV. 19

. -

- ..." 2 - Van

* * * *
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Van 't Onzydig Naamwoord KIND.

Noem: EEN KIND is ons Geboren. Jeſ IX. 5.

Afdaal. En de Ziele DES KINDS kwam wéder in hem.

- - 2 : 1. Kon: XVII. 22.

Toebr: Gy hebt DEN KINDEREN mynes Volks een

- raadſel te raaden gegee

ven. Richt: XIV. 16.

Lyder. En de Heere

ſloeg HET KIND dat de Huisvrouwe van

Urias, David gebaard

had. 2. Sam: XII. 15.

Roep: - 6 Gy KIND des Duivels. Handel:

- XIII. 1o

Voorz: Zy zyn gelyk DE KINDEREN, die op de Markt

zitten. Luc: VII. 32.
"

Hier is in den Toebrenger een Voorbeeld in het Meervou

dig genomen, by gebrek van een in het Enkelvoudig.
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Régelen wégens de Naambui

ging der Toevoeglyke

AWaamwoorden.

1. By de Manlyke, zonder Naamlédeken, houd zig

de e in 't noemend geval ; als : Groot E Dienſt; zo

méde, als er ons bepaalend Naamlédeken De (of het

bepaalend Voornaamwoord Myn, óf Die, enz:) voor

afgaat; als : De WyzE Man, Die SterkE jonge, De

KloekE Graaver, enz: D6ch als ons Lédeken Een,

- in plaats van De komt, zo geſchied zulks op tweeder

hande wyzen; naamlyk, ſomtyds met e, (éven als ag

ter het Naamlédeken De, ) en ſomtyds zonder e ( éven

als by het Onzydig, agter het Naamlédeken Een, ) al

les naer eis van het vólgende Zelfſtandige Naamwoord,

( L: T: Katen Bladz: 336.

2. By de Vrouwlyke komt de e agter 't Toevoeg

lyk Naamwoord alleszins, 't zy 'er een Lédeken óf Voor

naam voorafgaa, óf niet ; als Groot E Minzaamheid,

Een Kloek E Vrouw, De LievE Dogter, en DeezE

6f Myn E Genegenheid, enz. en dat zelf in alle Ver

buigingen. (L: T: Katen Bladz: 365.)

3. By de Onzydige komt insgelyks de e, wanneer

ons Het (6f eenige bezittende óf aanwyzende Voor

naam; als : Myn, Ons, Dit, enz:) tót Voorlooper dient;

als: Het óf Myn Zoet E. Kind, Het VuilE Beeſt, enz.

dóch als ze zonder Lédekens zyn, óf als'er ons. Een

(óf de Onbepaalende Voornaamen, Eenig, Zeeker,

Meenig, Sommig) voorafgaan, zo raakt en blyft de

e 'er agter af verſchooven; als: Zuiver Water, Mee

nig
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nig óf# wenslyk Ding, Een óf Zeeker Zoet Kind,

enz: En dit houd ſtreek door alle de gevallen in 't

Enkelvoudig (L: T: Katen Bladz: 366.)

Hier van zyn uitgezonderd onze Rangtellers, als:

Eerſte, Tweede, Derde, enz.: ; want deeze behouden

altoos de e; als : Een Eerſte Kind, enz:; zo méde ons

Voornaamwoord Een Zelfde, als : Een Zelfde Kind,

(L: T: Katen Bladz: 366.)

4. Ons Meervoudig van de Toevoeglyke Naamwoor

den, dat geen onderſcheid van Geſlacht erkent, be

geert de e agter op, door alle de Naamvallen heen.

Rédenen, waarom men ſomtyds zegt, by voorbeeld:

een Goed en een Goede, een Zoet en een Zoete, voor

een zelfde Naamwoord.

Eerſtelyk geſchied deeze Verandering, wanneer het

Zelfſtandig Naamwoord, door overdragt, in plaats van

een Bedryver te betékenen, den zin aanneemt van een

Zaak óf Werktuig. Dus zeit men met onderſcheid:

Een Goed Stoffer, voor een Perſoon die de Staf

wel afveegt, -

en Een Goede Stoffer, voor een Goeden Bezem,

of Werktuig om méde te Stöffen. e -

Een zoet Vryer , betékent een die Zoetelyk

Vryt; - - - . . .

maar Een Zoete en Braave Vryer, zoveel als een

Jongetje, dat Zoet en Braaf is, alwaar het Toevoeg

Iyk Naamwoord geen opzigt heeft op het Werkwoord

Vryen, maar Vryer een Jongetje betékent. (L: T:

Katen Bladz: 368 en seg) -

",

Maar

/
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Maar, ten Tweede, Verandert ook dit Geval, als het

Toevoeglyk Naamwoord van dien aard is, dat het op

de Werking en het Bedryf van 't Werkwoord geene

toepaſſing heeft, gelyk# onze Rangtellers, en hierom

zegt men, Een Eerſte, Een Tweede, Een Derde Man,

Vorſt, Looper, enz.. (L: T: Katen Bladz: 369.)

En, ten Derde,Verandert het, als ons Lédeken Een,

door byvoeging van het Voornaamwoord. Zelfde, zyn

onbepaaldheid verlieſt, als : Een Zelfde Man, Vorſt,

enz:, gelyk men ook, zonder zinverandering, daar

voorzetten kan, Een en De Zelfde Man, Vorſt, enz..

(L: T: Katen Bladz: 369.)

Woorden van ééne Lettergreepe, die agter eenen

Enkelen Klinker, eenen. Enkelen Médeklinker hebben,

Verdubbelen dien in het maaken van het Meervoudig

Getal; als in : Laf Laf- FE, Vlug. Vlug - GE, Geé

Gek - KE, Stil Stil - LE, enz:, Gróf alleen, heeft

Gróve.

De woorden, die daar van worden t'zaamengezet,

vólgen den zelfden Régel ; als in : "## Stapel

gek - KE, Doornat Doornat - TE, Doodſtil Dood

ſtil - LE ; enz.. (A: Monen Bladz: 11o.)

Sommige woorden, die in f en s uitgaan , Veran

deren, gelyk de Zelfſtandige Naamwoorden, in het

Vórmen van het Meervoudig getal, deeze Letters in

v en z, als in : Braaf, Scheef, Lief, Boos, Wys,

Grys, enz., van welke, na het voegen der Klinklette

ren by de vólgende Lettergreep, gemaakt worden ;

Braave, Scheeve, Lieve, Booze, Wyze, Gryze enz:.

(A: Monen Bladz: 11o en III. ) V

âER
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Van de Naamléden.

De Naamlêden zyn De, Het, Een; en deeze dienen om de Naam

woorden te Buigen en aan te wyzen van wat Geſlacht dezelve zyn;

desgelyks wordenze zelve ook geboogen door alle de Voorzetſelen.

Van de Buiginge der Naamléden.

Het Lédeken De, Verandert in óf voor alle Manlyke Naamwoorden

tweemaal, en is derhalven driederlei,

in 't Enkelvoudig CIR in 't Meervoudig,

als: als:

De De

Des Der

Den. Den.

Voor alle Vrouwl: Naamwoorden. Verandert het Lédeken De

in 't Enkelvoudig in 't Meervoudig

éénmaal, tweemaal,

als: als:

De De

Der Der

Den.

Het Lédeken Het, behoort alleen tot alle Onzydige Naamwoorden,

en Verandert nooit.

Het Lédeken Een, is altyd Enkelv: en tót

Manl: Naamw: Vrouwl: Onzyd:

driederlei, - tweederlei , driederlei,

als: als: als:

Een Eene Een

Eens Eener. Eens

Eenen. Eenen.
F 2. r Voor



Voorbeelden van de

Buiginge der Naamlédekens.

Manlyk. Vrouwlyk. Onzydig. Meervoud:

Noem: De De Het De

Afd. Des Der Des Der

Toebr: Den Der óf De Het ófDen Den ófDer

Lyder. Den De Het De

Roep: ó! De ô ! De ô ! Het Ö ! De

Voorz: Van Den. Van De. Van Het. Van De.

Het Lédeken EEN, is alleen van het

Eenvoudig Getal.

Noem: Een Eene Een * -

Afdaal: Eens ófEenes Eener EensófEenes

oehr: Eenen Eene Een ofEenen

Lyder. Eenen Eene Een -

Roep: ô! Een ó ! Eene ô! Een

Voorz: Van Eenen. Van Eene. Van Een.

Van de Buiginge der Voornaamwoorden.

1. Buiging van een Aanwyzend Voornaamwoord.

Enkelv:

Noem: # s ófM -

Afdaal: Myns óf Myner

Toebr: My

Lyder. My -

Roep: ô Ik, ô My

Voorz: Van My.

Meerv:

Wy

Onzer

Ons

Ons

ô Wy

Van Ons,

2. Bui
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2. Buiging van een Betreklyk Voornaamwoord.

Manlyk. Vrouwlyk. Onzydig.

Noemer. Dezelve Dezelve Hetzelve

Afdaal: Deszelven Derzelve Deszelfs óf DeSZelven

Toebr: Denzelven De óf DerZelve Hetzelve

Lyder. Denzelven Dezelve Hetzelve

Roeper. ô Dezelve ô Dezelve' ô Hetzelve

Voorzett: Van Denzelven. Van Dezelve. Van Hetzelve.

Meervoudig.

Noem: Dezelve

Afd: Derzelve

Toebr: Denzelve

Lyder. Dezelve

Roep: ó Dezelve

Voorz: Van Dezelve.

3. Buiging van een Vraagend Voornaamw:

Enkelv: Meerv: -

Manlyk. Vrouwlyk. Manlyk en Vrouwl: Onzydig. -

Noem: Wie Wie Wat

Afd: Wiens Wier Wier --

Toeb: Wien Wie Wien Wie Wat

Lyder. Wien Wie Wie Wat

Roep: Ach! Wie Ach! Wie Ach! Wat

Voorz: Van Wien. Van Wie. Van Wie. Van Wat.

4. Buiging van een Bezittend Voornaamw:

Manlyk. Vrouwlyk. Onzydig. - Meervoudig,

Noem: Myn Myne Myn Myne

Afd: Myns Myner Myns Myner

Toebr: Mynen Myne Myn . Mynen

Lyder. Mynen Myne Myn Myne

Roep: ô Myn ô Myne ô Myn ô Myne

Voorz: Van Mynen, Van Mººi Van Myn. Van Myne.

3 - -

Rang
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Rang en Régelmaat der

T Y D V O E G I N G E N.

Kortheidshalven, en om alle Veranderingen der WERK

WOORDEN, als met éénen opſlag van het Ooge, te doen

zien, heb ik in myn Rymwerkje over de SPEL-SPRAAK

EN DICHTKUNDEN, Bladz: 39 en 4o. eenige Voor

beelden daarvan, in twee Tafels, gegeeven, onder aanwy

zing van Tékens, en de Kunſtwoorden Panama, Pana

malen, enz: Dóch om my hier niet van de zelve Tékens

te bedienen, en, waare het mogelyk, een klaar. Denkbeeld

van die Régels te geeven , heb ik een Tafel hier agter

by gevoegd, met de Tékens 1. 2. 3. en a. b. d. die dus

te verſtaan zyn :

1. Komt voor óf boven de Aantoonende wyze , de

Tégenwoordige Tyd, als by voorb: in den Eerſten Rang:
I

Druk,
Ik 3 Krab.

2. Komt voor óf boven den Voorleedenen Tyd, en neemt

op 't einde te óf de aan, als :

Drukze.
Ik 3 KrabDE.

3. Komt voor ófboven het Voorleeden-Tyds Deelwoord,

en ſluit met t óf d; als : - - -

- 3

GedrukT.

zº Gekrab D. "
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En dus worden vervólgens, in ieder Rang, de Verande

ringen der Tydvoegingen onder 1. 2. 3. aangeweezen. Ge

lyk ook '- -

a. b. d. doen blyken, hoe de Tyden van Wortelklinker

Veranderen ; By voorbeeld: a. a. a. geſteld voor óf on

der 1, Den Tégenwoordigen Tyd; 2, Den Voorleeden

Tyd; En 3, 't Voorleeden-Tyds Deelwoord, Vertoonen

dat de Wortelklinker in geene dier Tyden Verandert. Als

by voorbeeld in den# en Tweeden Rang :
I. 2. 3

Ik Dr'Uk, Dr'Ukte, Gedr“Okt, enz:

(l. (2- , (Z,

a. b. a. Wyzen aan dat 2. alleen, dat is: alleen de Voor

leeden Tyd van Wortelklinker Verandert , als by voor

beeld in den Vyfden Rang : ,

I. 2.
3

Ik GEEf, GAf, GegEEven, enz:
- (l. b. a. -

a. b. b. Geeven te kennen dat - 2. en 3. dat is de

Voorleeden Tyd, en 't Voorleeden-Tyds Deelwoord, een

derlei van Wortelklinker Veranderen, als in den Derden

en Vierden Rang: -

- T. / 2. / 3.

Ik ZOEk, ZOgt, GezOgt, enz:
(Z. b. b.

a. b. d. Betékenen dat in 2. en 3. dat is in 't tweeden

en derden Geval, de Wortelklinker bizondere Verandering

ondergaat, gelyk in den Zesden Rang:
I 2e e 3.

Ik BrEEk, BrAk, GebrOken , enz: - -

(8. b. d.
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De Eerſte Rang der TYDVOEGINGE is,

I. 2. '8e

1.2.3. In 2 met te ôfde? als ik S2ruk, Pruari, gedruk?
a. a. a. In 3. met t óf d : Krab, KrabTDE, Gekrab3D.

0. G. (2.

Dus hebben alle Werkwoorden van deezen Rang, die

Aanſlaan op B. D. G. I. L. M. N. R. V. W. Z. de in 2.

en d in 3. als; by voorbeeld :

Op B. Krabben. Ik Krak, KrabTOE, Gekrutºf.

. Kladden. – Klad, Klad“D E, Gekla“D.

Zaagen. - Zaag, Zaag DE, Gezaag:/2.

Rooijen. – Rooi, Rooi'DE, Gerooi'D,

Speelen. - Speel, Speel DE, Geſpeel D.

Kammen. - Kam, KamTDE, Gekam D.

Rennen. - Ren, Ren“D E, GerenTD.

Eeren. - Eer, Eer“D E, GeëerTD.

Leeven. - Leef, Leef DE, Geleef D.

. Bouwen. - Bouw, BouwTDE, Gebouw D.

- Z. Raazen. – Raar, Raas DE, Geraas D.

Alle Werkwoorden van deezen Rang, op andere Lette

ren. Aanſlaande, hebben te in 2. en t in 3. als : .

I. 2. 8.

Op F. Straffen. Ik Straf, StrafTE, GeſtrafT.

CH. juichen. – juich, juichTE, GejuichT.

K. Pakken. – Pak, 'PakTE, GepakT.

P. Pompen. – Pomp, PompTE, GepompT.

S. Loſſen. – Los , . LosTE, GeldsT.

T. Storten. - Stort, Stort E, GeſtorT.

N: B.
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N: B. V en Z, ten einde eener Lettergreepe komende,

6f tégen eenen Médeklinker aanſtuitende, Veranderen,

naer de gewoone Spelling by ons, in F en S, zo als hier
I vº

- 2, 3.

in 't Werkwoord Leeven. Ik LeeF, LeefTOE, Geleef D.

En Raazen, Ik RaaS, Raas DE, Geraas TD,

enz: Dit zy eens vooral gezeid.

De Tweede Rang der TYDVOEGINGE is

Met te óf de in 2. en agter 3. en. Dóch ſomtyds word 1.2.3.

nóg zulk een Médeklinker daar voor gevoegd, als de eerſte aa.a.

Lettergreep ſluit. Als by voorbeeld:
I. - -

In Basten. Ik Bak, Bakfe, GebakkÉN.

j

(2. (l. » CZ.

Bannen. - Ban, Ban DE, Geban NEN.

Brouwen. - Brouw, Brouw'DE, GebrouwEN.

Heeten.

genaamd worden. '

e - Heet , HeetTE, Geheet EN.

- Laaden. - Laad, Laad-DE, GelaadEN.

). Maalen.

met een Molen.

eſ. - - Maal, Maa LTDE, GemaaLEN.

Scheiden. - Scheid, Scheid DE, Geſcheid.EN.

Spannen. - Span, Span DE, Geſpan NEN.

Spouwen. - Spouw, Spouw'DE, Geſpouw EN.

Weeven. - Weef, Weef DE, Geweev.EN.

Zouten. - Zout, ZoutTE, GezoutEN.

G “ZDe

N: B. Heeten, ( Heetmaaken,) Is van den eerſten Rang.

, k Maalen Schilderen ,) 7vrn « - --

## en Maalen, ( Uitſp0orig 'Raaskallen.) X- Zyn van den eerſten Rang.



De Derde Rang der TYDVOEGINGE is

# Met T agter 2 en 3. als

I. 2. 3

In Zoeken. Ik Zoek , ZogT, GezogT.
(l. b. b. -

Koopen. - Koop, KogT, GekogT.

Brengen. - Breng, BragT, GebragT.

'Denken. – Denk, DagT, GedagT.

- 'Dunken. My Dunkt, DogT, GedogT.

De Vierde Rang der TYDVOEGINGE is

I.2.3. Met en agter 3. Verwiſſelende -

I. 2, - A 3

y. 1. in ee 2 en 3 ; als: Ik BL7f, BLEEf, GebLEEven.

* (l. b. . b.

– - SL UIt, SLOOt, GeſſOOten.ui. – oo -

ie – oo -- -- SchIEt, SchOOt, Geſchooten.

ee. – oo –- –BewEEg, BewOOg, BewOOgen.

VInd, VOnd, GevOnden.i. - 0 -- - -

N: B. Alle Werkwoorden die y in 1 hebben, en met

ce in 2 en 3 Verwiſſelen, dienen tót eenen régel, om

daarin nooit ei maar altoos y te gebruiken.

- ' “ZDe
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De vyfde Rang der TYDVOEGINGE is

' - Met en agter 3. als in 't Werkwoord

1. 2. 3

Geeven. Ik Geef, Gaf, Gegeev.EN.
- (l. b. Ul.

Desgelyks Verwiſſelen aa 1. in ie 2. als de aanſtuiten

de Letters zyn ; D. P. T. S. óf Z. als : *

2.

- 1. BrIEd, 3

In D. Braa Den. Ik BrAAd, b. óf GebrAAden.

- a BrAAdde, GB.

º

P. slaapen. - SLAAP, SLIEp, Gaſlaapen.
T. LaaTen. – LAAt, LIEt, GeLAAten.

Z. BlaaZen. – BLAAs, BLIEs, GebLAAzen.

En als G. R. V. de aanſtuitende Letters zyn, komt oe

in 2 ; als :

In G. DraaGen. Ik TOrAAg, DrOEg, GedrAAgen.

R. VaaRen. – VAAr, VOEr, GevAAren.

V. GraaVen. – GrAAf, GrOEf, GegrAAven.

Zo ook als de korte óf enkelde a voor L ófS I. komt,

Verwiſſelt ze in ie 2. als :

Voor L. Va LLen. Ik VAL , VIEL , GevALLen,

S. WaSS'en. - WAs, WIEs, GewAsſen.

Maar voor n 1. Verandert ze in i óf o 2. als :

- HIng,

HaNgen. Ik HAng, #s GehAngen.

HOng.

G 2. Zo

# º
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Zo ook de Werkwoorden die in 1. ou, oo, óf oe, heb

ben, neemen in 2. ie aan, als : -

*

I. 2, e

In on Hovden. Ik Hoö, HIEL# Gehovd:.

HO Uwen.- HO'Uw, HIEuw, GehO Uwen.

oo LOOpen. – LOOp, LIEp, GelOOpen.

oe ROEpen. - ROEp, RIEp, GerOEpen.

De Zesde Rang der TYDVOEGINGE is

Met en agter 3. als:

I.2.3 • -

I. 2. 3

a.b.d. In Breeken. Ik Breek, Brak, GebrookEN.

ge G. b. d.

Dus Verwiſſelt de korte i I. in a 2 en e 3. als :

e 2. / 3.

Bidden. Ik bid, Bad, GebÉdºn.
(l. • T d.

De Scherpe korte e 1. in ie 2. óf o 2. en 3. als:

- , stierf 3.

StErven. Ik St Erf, , óf GeſtOrven.

- StOrf.

De ee I. in oe óf oo 2. en 3. als :

- I. SchoE 3'

SchEEren. Ik SchEEr, , óf GeſchOOren.

SchOOr.

Aan
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Aanmerkingen over de Voorbeelden

D E R

TY D V o E G IN GE N,

Van den Eerſten en Tweeden Rang.

1. JAanmerking. De Woorden, welker Sluit

Letter in de Onbepaalende Wyze verdubbeld word,

als : Druk- ken, Zet - ten, Red- den, Ban- nen, ver

eiſſen die verdubbeling ook in 1. den eerſten en der

den Perſoon Meervoudig; in de gebiedende wyze,

den derden Perſoon. Enkel-, en den eerſten en derden

Perſoon Meervoudig.

2. Aanmerking. Die op t aanſtuiten, als : Zet

ten, enz. vereiſſen geene agteraanvoeging van t, daar

anders t in de neevensſtaande voorbeelden van den

eerſten en tweeden Rang de Sluit-Letter is : Want,

by voorb: gelyk Ik hoop, in den tweeden en derden

Perſoon, en op meer andere hierneevens vertoon

de plaatſen, de t aanneemt, als: Gyhoop-t, Hy hoop-t

enz: zo moetmen, in 'tteegendeel, zeggen: Ik zet,

Gy zet, Hy zet, en niet : Gy zet-t, Hy zet-t, enz:

- 3. Aan
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3. Aanmerking. Het zelve heeft ook plaats in de

Werkwoorden die op d aanſtuiten, als : Red- den,

Schud- den, enz: 1, omdat de dby ver de meeſten

aan het einde van een Woord zo ſcherp geacht word

als de t, als blykt uit de ſpellinge van Hand, Land,

en niet Hant, Lant, enz: ten 2, omdat deeze Spel

ling ook veelmeer ſtrookt met het gemeen begrip,

't welk Hant , Lant , enz wraakt , en Hand,

Land goedkeurt, omdat het Meerv: is Handen,

Landen enz: -

Van den Wierden Rang

Dezelve Aanmerkingen als van den eerſten en

tweeden Rang, wégens t en d, hebben hier mé

de plaats. -

Van den Vyfde Rang

Dezelve Aanmerkingen als van den eerſten en

tweeden Rang, wégens t en d , gelden hier

méde; en daar beneevens ten 2, de Werkwoor

den die op v óf z, in f óf / verwiſſelende, aan

ſlaan, als :: Geev-en, Gemeez-en, vereiſten in 2, en

in de wenſende wyze, den tweeden Perſoon#
kel
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º

ſt

kel- en Meerv: 2. aa, als: Gy en Gyl: Gaaft,Gy

en Gyl: Genaaſt, en niet Gaft, Genaſt.

Van den Zesden Rang.

De Aanmerkingen van den eerſten en twee

den Rang , wégens t en d, hebben hier méde

plaats,

Tyd



-
-
-
-

-

-



Il.

te vormen,

A. B. zyn de behulpwoorden, om alle

toekomende en onvolmaakte Tyden

eten Mogen Worden Hebben Zyn, óf

Weezen.

à 2, a b d. a b a. a b b.

Moet - Mag - Word - Heb [A: 1 - Ben [B: 1-7 zatTip:

Moet - Moogt - Word - Hebt - Zyt - Zult

Oet - Mag - Word - Heeft - Is • Zal

oeten | - Mogen - Worden | - Hebben | - Zyn - Zullen

Oet - Moogt - Word - Hebt - Zyt - Zult

oeten J - Mogen - Worden I - Hebben ! - Zyn - Zullen

eſt Mogt Wierd Had Was Zou

oeft Mogt Wierd Had Waart Zoud

oeſb Mogt Wierd Had Was Zou

oeſtcra Mogten Wierden Hadden Waren Zouden

oeſt Mogt Wierd Had Waart Zoud

oeſten Mogten Wierden Hadden Waren Zouden

Word Heb WecS

Moge Worde Hebbe Zy

Mogen Worden Hebbert Zyn

Moogt- Word - Hebt - Zyt -

Mogen Worden Hebben Zyn

oete Moge Werde Hebbe Zy

Oet Moogt Werd Hebt Zyt

oete ! Moge Werde Hebbe Zy

»eten ! Mogen Werden Hebben Zyn

Oct I Moogt Werd Heht Zyt

oeten ! Mogen Werden Hebben ! Zyn n

beſte ! Mogte Wierde Hadde Ware

cſt Mogt Wierd Had Waart

eſte Mogte Wierde Hadde Ware

eſten Mogten Wierden Hadden Waren :

-# Mogt Wierd Had Waart t

eſten Mogten Wierden Hadden Waren |

ende | Mogende Wordende | Hebbende | Zynde
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